
HJALTE GIK EFTER 
SIN INTERESSE FOR 

MATEMATIK

At matematikstudiet hurtigt skulle føre til et job i en HR-afdeling,  
havde Hjalte ikke forestillet sig. Men han ofrede i det hele taget ikke  

mange tanker på karriere og jobmuligheder under studiet,  
hvor han bare fordybede sig i matematikken.

Forfatter
Af Birgitte Svennevig, 
journalist, Det Natur
videnskabelige Fakultet 
og SDU Climate Cluster. 
birs@sdu.dk

D
et var ret klart for alle, 
at Hjalte Düsterdich 
Vejbæk skulle på uni
versitetet direkte efter 

gymnasiet. Det var også ret klart, at 
han skulle læse matematik. Hans 
far var matematiker, hans to ældre 
søstre havde læst matematik, og 
i gymnasiet kunne han godt lide 
matematik.

» Jeg overvejede også fysik eller in
geniør, men i gymnasiet opdagede 
jeg, at det med forsøg og journal
skrivning ikke lige var mig. I stedet 
syntes jeg det var hyggeligt at sidde 
og regne på ting. Så jeg var ikke i 
tvivl og havde ikke brug for et sab
batår: Jeg ville læse matematik.«

Valget faldt på Syddansk Univer
sitet, og Hjalte flyttede fra Køge til 
Odense som 19årig. Der bor han 
stadig efter endt studie, og i dag 
arbejder han i Region Sjællands 
HRafdeling, som ligger i Sorø. 
Jobtitlen er analysekonsulent og 
RPA (Robotics Proces Automation) 
udvikler.

»Jeg hjælper blandt andet med 
at automatisere administrative 
processer, som ellers udføres af 
mennesker – det kan for eksempel 
være at taste en masse data ind i 
et lønsystem.«

Hjalte havde ikke lige set sig selv 
arbejde i en HRafdeling – i det hele 

taget havde han ikke rigtig set sig 
selv i nogen bestemt jobfunktion 
eller på nogen bestemt arbejds
plads, for karriere og jobmuligheder 
var han ikke synderligt optaget af, 
mens han læste.

»Jeg valgte studie efter mine inte
resser, og på studiet valgte jeg fag 
og kurser efter mine interesser. I 
starten kunne jeg bedst lide alge
bra, altså at undersøge strukturer, 
mens jeg brød mig mindre om 
diskret matematik. Man kan ikke 
være 100 procent optaget af alle 
fag, og det er fair nok.«

Studiestart kan være ret 
kaotisk
Inden han startede på universite
tet, havde Hjalte deltaget i en uges 
matematik camp på DTU (arrange
ret af Ungdommens Naturviden
skabelige Forening), og det viste 
sig at være en god investering, 
synes han:

»Der mødte jeg andre, der også 
skulle starte på uni. Nogle var virke
lig nørdede – det var jeg vist også 
selv – men det var en god intro
duktion til, hvad matematik på uni 
er. I gym regner man for eksempel 
meget, og der var en ligefrem rute 
til tingene, men det er ikke altid så 
ligefrem på uni. Der handler det 
ikke kun om funktioner, men også 
andre ting som de færreste har 
stiftet bekendtskab med i gym – for 

eksempel bevisbaseret lineær alge
bra og gruppeteori. Der var campen 
en lille efterligning af, hvad der 
foregår på uni, og dermed en god 
forberedelse.«

Studiestart kan være lettere kaotisk 
for de fleste – og sådan tænker 
Hjalte også lidt tilbage på sin stu
diestart.

»Man skal være klar på mange nye 
indtryk meget hurtigt. Der er smæk 
på: Hele tiden nye sociale arrange
menter, samtidig med at man skal 
finde sin egen rytme i alt det nye. 
Ingen holder dig i hånden på uni, 
ingen opdager det, hvis du ikke 
dukker op, og der er ingen lærere 
der går rundt og spørger, hvordan 
man har det.«

De nye frie forhold bekom Hjalte vel:

»Det var befriende. For mig var det 
ikke at være usynlig. Det var frihed 
til selv at vurdere, hvor og hvordan 
jeg ville bruge min tid.«

Ud over at dyrke de dele af mate
matikken, der interesserede ham, 
arbejdede Hjalte som instruktor 
og med outreach på Institut for 
Matematik og Datalogi – studiejobs 
hvor han hjalp andre studerende og 
potentielle studerende.

»Det betød mere for mig end at få 
studiejob i en virksomhed. Jeg var 
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Om Hjalte
Hjalte Düsterdich Vejbæk havde sin gymnasietid på HTX Køge, hvorefter 
han startede på matematikstudiet på Syddansk Universitet i 2019. Her 
skrev han speciale om C*-algebraer og fik sin kandidatgrad i juni 2024. 
I sin studietid har han arbejdet som instruktor på Institut for Matema
tik og Datalogi og engageret sig i Ungdommens Naturvidenskabelige 
Forening (UNF), hvor han har været formand for den lokale Odenseafde
lings bestyrelse og siden 2024 har siddet i UNF’s landsbestyrelse. 

I dag arbejder Hjalte som analysekonsulent og RPAudvikler ved Region 
Sjælland i Sorø.

ikke bange for ikke at få job bag
efter – det var jo en tid, hvor vi fik 
at vide, at der var jobs til os, når vi 
blev færdige.«

Arbejdsløshed er ikke nogen 
fed oplevelse
Fra Hjalte blev færdig til han star
tede i sit nye job i Region Sjælland, 
gik der 3-4 måneder.

»Jeg fik ret hurtigt job, men det var 
faktisk hårdt, at det ikke skete lige 
med det samme. At gå arbejdsløs 
er virkelig ikke nogen fed oplevel
se. Man keder sig, og man mister 
motivationen for noget som helst. 
Jeg er virkelig glad for, at jeg ikke 
gik længere. Det er bedre at have et 
formål, noget at stå op til.«

Til trods for at Hjalte nåede at mær
ke arbejdsløsheden på egen krop, 
lyder hans råd til andre stadig:

»Vælg det, der er spændende for 
dig. Det, som du kan holde ud at ar
bejde med. Hvad det hele skal ende 
med, er sekundært. Det kommer 
med tiden og skal nok løse sig.«  n

Bliv studerende
for en dag

Som Studerende for en dag følger du 
undervisningen på den uddannelse, du er 
interesseret i. Du spiser frokost med en 
studerende, som viser dig rundt - og du 
bliver klogere på, om uddannelsen er den 
rigtige for dig.
 
Besøg Anvendt matematik, Biokemi og 
molekylær biologi, Biologi, Biomedicin, 
Datalogi, Farmaci, Fysik, Kemi, 
Medicinalkemi, Matematik, Matematik-
økonomi eller Kunstig intelligens på SDU i 
Odense. 

Tilmeld dig på
sdu.dk/nat/studerendeforendag
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